
آيت الله خزعلي؛ خادم واقعي قرآن و عترت
در ايام س��الگرد ارتحال حض��رت آيت الله خزعلي ق��رار داريم، 
بزرگمردي از اهل ديانت و تقوي، عالمي عامل، مجاهدي نستوه 
و عاشقي از ش��يفتگان مولاي كائنات حضرت مولي الموحدين 
امير المؤمنين علي)ع( ك��ه پرچم غدير را برافراش��ت و تا جان 
در بدن داش��ت از هيچ تلاش��ي براي معرفي ش��خصيت والاي 
اميرمؤمنان و معارف او در نهج البلاغه فروگذار نكرد، حتي كلام 
امير را با عش��ق و علاقه زايد الوصفي حفظ كرد و در سينه خود 
جاي داد، همچنان كه كلام الهي يعني قرآن كريم را نيز حفظ و 

در سينه خود محفوظ داشت. 
آيت الله خزعلي يك خادم واقعي قرآن و عترت بود، تمام عمر و 
سرمايه وجودي خود را در اين راه تقديم كرد. او حدود 70 سال 
بر منبر وعظ و خطابه نشس��ت، امر تبليغ و ترويج دين را بسيار 
با اهميت مي ش��مرد، وليكن از ارادتي خاص كه به حضرت امام 
خميني)ره( و اعتقاد عميقی كه به مجاهدت هاي ايشان داشت، 
بارها مي فرمودند: حاضرم ثواب تم��ام منبرهايي را كه در همه 
عمر رفته ام، بدهم و در عوض ثواب ي��ك اعلاميه امام خميني 
عليه طاغوت را بگيرم! او قيام امام را در احياي مكتب اسلام و در 
راستاي حركت پيامبر اكرم)ص( و ائمه معصومين عليهم السلام 
مي دانست، لذا خود نيز محو و مجذوب امام خميني)ره( گشته 
بود، ايشان امام را مردي الهي و »مويد من عندالله« مي دانست، 
اين ارادت عميق به حضرت ام��ام تا آخر عمر آنچنان پابرجا بود 
كه مكرر به زيارت حرم ايشان مي رفت و وصيت كرد روي قبرش 

بنويسند: دوستدار خميني!
ا فيِ الْأَرْضِ« يعني  اين نكته كه قرآن مي فرمايد: »لا يرُِيدُونَ عُلُوًّ
متقين نه تنها خود را برتر نمي بينند بلكه حتي نمي خواهند برتر 
از ديگران باشند، حضرت آيت الله خزعلي)ره( از مصاديق اين آيه 
شريفه بود. او با اينكه محضر عالمان رباني و علماي بزرگي را در 
حوزه درك كرده بود و از وجود ش��خصيت هاي عظيم معنوي، 
همچون آيات عظام حاج شيخ مجتبي و حاج شيخ هاشم قزويني 
بهره مند شده بود و س��ال ها در محضر استوانه مرجعيت تشيع 
حضرت آي��ت الله العظمي بروجردي)ره( تلم��ذ و اجازه اجتهاد 
دريافت كرده ب��ود، اما هيچ گاه خود را نمي دي��د، همانند ديگر 
بسيجيان خود را بسيجي خميني مي دانس��ت و پس از ايشان 
نسبت به مقام معظم رهبري، حضرت آيت الله خامنه اي )دامت 
بركاته( نيز ايمان و اعتقادي بس��يار عميق و محكم داش��ت، با 
اينكه از لحاظ سني حدود 20 سال از رهبر معظم انقلاب بزرگ تر 
بودند، وليكن هيچگاه خود را نمي ديدند و موقعيتي براي خود 
قائل نبودند، به گونه اي كه وقتي در هفته آخر عمرش��ان، مقام 
معظم رهبري به عيادت ايش��ان رفتند، مرحوم آيت الله خزعلي 
مكرر مي گفتند: من قابل نبودم، انتظار نداشتم شما اين زحمت 
را بكشيد، وقت شما بسيار با ارزش اس��ت و اينچنين بود كه باز 
هم خود را نديدند! همواره خود را س��رباز مق��ام معظم رهبري 

مي دانستند و بر اطاعت اوامر ايشان تأكيد داشتند. 
خود نديدن ها در زندگي آيت الله خزعلي فراوان اس��ت، با اينكه 
حافظ كل قرآن و نهج البلاغه بودند و از پيشكس��وتان حافظان 
قرآن محسوب مي شدند، ولي هرگاه مي ديدند بچه اي، نوجواني 
يا طلبه اي حافظ قرآن است، آنقدر او را احترام و تكريم مي كردند 
و تعظيم مي داش��تند كه حتي براي ديدن آنها به خانه هايشان 

مي رفتند و ساعت ها با آنها گفت و شنود داشتند. 
*مدير دارالقرآن علامه طباطبايي 
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  جواد محرمی
چهاردهمين جشنواره فيلم مقاومت روز گذشته 
با نشست خبري دبير و رونمايي از پوسترهاي آن 
وارد فاز برگزاري شد؛ جشنواره اي كه هر دو سال 
يك بار برگزار مي شود و گردهمايي مستقل هاي 
س�ينماي جهان را ميزباني مي كند. جشنواره 
فيل�م مقاومت ب�ه گفت�ه دبيرش قرار اس�ت 
پاتوق فيلمسازان ضد سلطه جهان باشد و نام 
قديمي ترين جشنواره انقلاب را يدك مي كشد. 
محمد خزاعي، دبير چهاردهمين جشنواره فيلم 
مقاومت در نشست خبرى  از جشنواره فيلم مقاومت 
به عنوان قطب جديدي در سينماي جهان در آينده 
ياد كرد كه نه اس��ير ابتذال و خش��ونت و تصاوير 
بي روح است و نه گرفتار س��ينماي روشنفكري و 
غير قابل درك و فهم. به گفته او سينماي مقاومت 
سينماي نجيب، انساني صلح مدار و عدالت خواه 
و آزادي جو اس��ت و به هويت ه��اي ملي ملت ها و 
شخصيت هاي انساني آنها احترام مي گذارد و در 
جهان پر هياهوي جنگ و ظلم و بي عدالتي كه اجازه 
انعكاس فريادها و صداهاي مس��تقل را نمي دهد، 
امكان و بستري مي سازد براي ديده و شنيده شدن 

صداها و تفكرات مستقل و ضد سلطه. 
دبير جش��نواره چهاردهم فيلم مقاوم��ت درباره 
بخش ه��ا و فعاليت هاي چهاردهمي��ن دوره اين 
رويداد س��ينمايي گفت: ما به بهانه برگزاري اين 
جش��نواره به دنبال اهداف بزرگ تري هس��تيم. 
جش��نواره فيلم مقاومت فرصتي براي تجميع و 
تشريح اهداف در منطقه است. متأسفانه فيلمسازان 
مستقل و مقاوم در برابر جريان ضد صهيونيستي 
امروز در دنيا جايگاه خاصي ندارند. آثارشان مهجور 
مي ماند و در جشنواره هاي پر زرق و برق دنيا نشان 
داده نمي ش��ود، چ��ون اين جش��نواره ها رويكرد 
سياسي دارند. بنابراين فيلمسازان مستقل و انقلابي 
و مبارز براي افشاگري جنايت ها و ظلم ها بايد پاتوق 
فرهنگي داشته باش��ند. البته من مدعي نيستم 
در حال حاضر اين جش��نواره پاتوق فيلمس��ازان 
ضدسلطه است، اما حتماً اين چشم انداز را براي خود 

در نظر گرفته ايم كه روزي به اين جايگاه برسيم. 
   حض�ور 32 كش�ور جهان در جش�نواره 

چهاردهم 
دبير جشنواره فيلم مقاومت با اشاره به تفاوت هاي 
اين دوره از جشنواره با دوره هاي پيشين بيان كرد: 
برنامه هاي متنوع��ي را در حوزه داخلي و خارجي 

در چهاردهمين دوره جش��نواره بين المللي فيلم 
»مقاومت« در نظر گرفته ايم. به طور كلي 2 هزار و 
900 اثر به دبيرخانه جشنواره ارسال شده و ۱7۱7 
اثر از ۱04 كش��ور جهان به دستمان رسيده است 
و نش��ان مي دهد موضوع مقاومت در فيلمسازي 
تنها به كش��ورهاي همس��ايه محدود نمي شود. 
294 اثر طي چند روز برگزاري جشنواره نمايش 
داده مي شود. 6۱ اثر خارجي و بقيه ايراني هستند. 
27 انيميشن، ۱4 اثر س��ينمايي - ويدئويي، ۱2 
مجموعه تلويزيون��ي، 20 فيلم، پنج انيميش��ن 
س��ينمايي، 32 فيلم كوتاه، 52 اثر مس��تند، 25 
نماهنگ، 20 عنوان فيلم كوتاه و 22 اثر در بخش 
جلوه گاه نور ويژه موضوع والدين ش��هدا نمايش 
داده مي شود. 28 اثر مستند، 22 اثر پويانمايي نيز 

در بخش خارجي نشان داده خواهد شد. 
وي درب��اره مهمانان خارجي جش��نواره توضيح 
داد: 32 كش��ور جهان در بخش بين الملل در اين 
جشنواره حاضرند. تعداد مهمانان خارجي 74 نفر 
است كه از دوم مهر ماه به ايران مي آيند. همچنين 
ما 20 كشور را ميزباني مي كنيم كه از نمايندگاني 
از كشورهاي سوريه، امريكا، عراق، لبنان، مراكش، 
كنيا، اندونزي، روماني، فرانس��ه، عم��ان، ايتاليا، 
كره جنوبي، اتريش، يمن دانمارك در اين رويداد 

شركت خواهند كرد. 
   نمايش 2 اثر از اليور استون

اين تهيه كننده س��ينما درباره تع��داد فيلم هاي 
خارجي گنجانده شده در جدول نمايش جشنواره 
عنوان كرد: موضوع ضدصهيونيسم در ۱۱ فيلم، 
درباره موضوعات پشت پرده عربستان و جنايات 
آن چهار فيلم، فلسطين ۱9 فيلم، داعش ۱0 فيلم، 
جنايات امريكا ۱۱ فيلم، اس��لام و ايران هراس��ي 
ش��ش فيلم، يمن دو فيلم و معرف��ي چهره هاي 
مقاومت دو فيلم در ايام جش��نواره نمايش داده 
مي شود. فيلم »فاني و از هم گسيخته« با موضوع 
جنايت هاي داعش جديدتري��ن فيلم كارگردان 
»سلطان شن« است كه اكران ويژه اي در جشنواره 
خواهد داشت. فيلم مايكل مور در بخش مسابقه، 
اليور استون درباره هوگو چاوز، حضور خانواده هاي 
شهيد از س��وريه، فلس��طين و لبنان و برگزاري 
نشس��ت هاي تخصصي درباره اسلام هراس��ي و 
نشست سينماگران انقلاب از جمله برنامه هايي 
اس��ت كه در جدول نمايش جش��نواره گنجانده 
شده است و همچنين فيلم اسنودن سانس ويژه اي 

خواهد داشت. 
خزاعي همچنين عنوان كرد: فراخوان جش��نواره 
امسال فيلمسازي درباره پدران و مادران شهداست 
و اعلام كرديم ثبت و ضبط خاطرات اين افراد در 
جش��نواره مورد توجه اس��ت و 200 اثر از تهران 
و شهرس��تان به طور آمات��ور و غي��ر حرفه اي در 
اختيارمان قرار گرفته اس��ت. همچنين در بخش 
قلم طلايي بالغ ب��ر 40 رماني كه رهب��ري بر آن 
تقريظ نوش��ته اند نيز مورد داوري قرار مي گيرند 
و اميدواريم فيلمنامه هاي اقتباس��ي از اين آثار به 

مرحله توليد برسند. 
   نكوداشت سلحشور، شهيد ركن آبادي و 

شهيد سياح و نادر طالب زاده
وي با اشاره به مراسم هاي نكوداشت و بزرگداشت در 
اين دوره از جشنواره بين المللي فيلم مقاومت خاطر 
نشان كرد: نكوداش��ت هاي اين رويداد به زنده ياد 
فرج الله سلحشور، شهيد ركن آبادي، مرحوم فريد 
كشن فلاح، شهيد سياح طاهري و بزرگداشت ها به 
آقايان نادر طالب زاده، جعفر دهقان، اصغر بختياري 
و محمدرضا شرف الدين اختصاص يافته است كه 

در مراسم افتتاحيه انجام مي شود. 
خزاعي درباره بخش هاي ديگر جش��نواره گفت: 
نشس��ت هاي انتقال تجربه از بخش ه��اي ديگر 
جش��نواره بين المللي فيلم »مقاومت« است كه 
ابراهيم حاتمي كيا، پرويز پرستويي، مريلا زارعي، 
احمدرضا درويش، ابوالقاس��م طالبي و مس��عود 
ده نمكي هر روز از ساعت ۱7:30 در پرديس ملت 

در آن شركت خواهند كرد. 
در بخش ديگري از اين نشست، خبرنگار »جوان« 
اين پرسش را مطرح كرد كه چرا پوستر جشنواره 
صرفاً با نگاه نوس��تالژيك طراحي ش��ده و فقط 
مقطع دفاع مقدس و جنگ هش��ت ساله را دربر 
مي گي��رد و مباحث روز چون اقتص��اد مقاومتي 
و مقاومت هس��ته اي در پوس��تر و حتي سخنان 
دبير جشنواره هيچ نمودي ندارد، دبير جشنواره 
توضيح داد: م��ا در اين دوره ب��ه نظرمان آمد كه 
بايد حسي ايجاد شود براي خاطرات هشت سال 
دفاع مقدس و ما تمام نش��انه ها را نمي توانيم در 
پوستر منعكس كنيم. اين ظرفيت وجود ندارد. 
ما در بخش داخلي احساس كرديم كه اتفاقاً حس 
نوستالژي جواب مي دهد. براي اين پوستر هزينه 
و اتودهاي مختلف زده ش��ده اس��ت.  در بخشي 
از اين نشست، همسر س��ردار شهيد سيد  حميد 
طباطبايي مهر از ش��هداي گرانقدر مدافع حرم 
از پوسترهاي جش��نواره مقاومت رونمايي كرد.  
سردار جباري، مدير عامل بنياد فرهنگي روايت 
نيز در بخشي از اين مراسم بيان كرد: بناي اصلي 
جشنواره فيلم »مقاومت« بر انعكاس رشادت ها، 
پايمردي ها و ايستادگي و مقاومت كساني است 
كه ساليان س��ال بعد از انقلاب در برابر استكبار 
ايستادگي كرده اند و اگر امروز مي بينيم در دنيا، 
جمهوري اسلامي  ايران به عنوان يك منطقه امن 
شناخته مي شود، ناشي از حضور مردان رشيدي 
است كه پا در ركاب امام خود ايستادگي كرده اند. 
يادمان نرفته است وقتي در شرايط حساس جنگ 
بوديم، امام خميني)ره( پيامي  را منتقل كردند كه 

امروز نتايج آن را شاهد هستيم. 

 جشنواره فيلم مقاومت
 پاتوق فرهنگي مستقل هاي جهان 

 رمزگشايي از شهادت شهيد شاخص سال 
در »شهيد نفوذ«

ج�واد موگوي�ي ك�ه چن�دي پي�ش ب�ا س�اخت مس�تند 
پرونده ه�اي ناتم�ام خبرس�از ش�د، اي�ن روزه�ا مش�غول 
تولي�د مس�تندي از زندگ�ي ش�هيد منتظ�ر قائ�م ب�ه 
عنوان ش�هيد ش�اخص س�ال ۹5 س�ازمان بس�يج اس�ت. 
مس��تند »ش��هيد نفوذ« كه با محوري��ت زندگي ش��هيد محمد 
منتظرقائم به واكاوي ابعاد پنهان شهادت اين شهيد در واقعه طبس 
مي پردازد تا ۱3 آبان امس��ال آماده نمايش خواهد ش��د.  مستند 
»شهيد نفوذ« به كارگرداني جواد موگويي و به تهيه كنندگي اداره 
فيلم و نمايش بسيج، اين روزها با پشت سرگذاشتن مراحل پيش 
توليد خود به ضبط مصاحبه ها با شاهدان واقعه طبس و همچنين 
خانواده شهيد و مسئولان وقت رسيده است.  بنا به گفته موگويي، 
كارگردان مستند، از اوايل خردادماه مراحل تحقيقاتي پروژه آغاز 
شده و اين مراحل به دو شاخه استفاده از اسناد و منابع كتابخواني و 
روزنامه هاي فارسي و انگليسي زبان و همچنين انجام مصاحبه هايي 
با شاهدان واقعه و مسئولان وقت تقسيم شده است.  وي ادامه داد: 
هم اكنون بخش اول تحقيقات پروژه به طور كامل به پايان رسيده 
است و در حال حاضر مشغول ضبط مصاحبه ها به عنوان بخش دوم 
تحقيقات هستيم.  شهيد محمد منتظرقائم، فرمانده اسبق سپاه 
يزد در دوران رياس��ت جمهوري بني صدر، پس از واقعه طبس به 
همراه چند نفر ديگر براي سركشي به محل حادثه اعزام مي شود 
كه به طرز مشكوكي توسط هواپيماهاي منتسب به نيروي هوايي 

ارتش به شهادت مي رسد. 

    خبر

توقف توليد تله فيلم در صداوسيما

تلويزيون به بيكاري بازيگران دامن مي زند
   محمدصادق عابديني

از زماني كه محمد سرافراز، رئيس وقت سازمان صداوسيما 
ترجيح داد بودجه توليد تله فيلم هاي تلويزيوني را كاهش 
دهد و به جاي آن روي سريال سازي تمركز كند، فاتحه 
توليد تله فيلم در تلويزيون خوانده شد. البته قبل از اين 
تصميم نيز وضعيت تله فيلم ها چندان جالب نبود، ولي 
اين تصميم را مي توان ميخي ب�ر تابوت توليد فيلم هاي 
تلويزيوني دانست. اكنون بعد از حدود يك سال و چند 
م�اه از آن تصميم هنوز هم تلويزيون نتوانس�ته اس�ت 
برنامه ريزي خوبي براي توليد تله فيلم داش�ته باش�د، 
حتي توليد سريال هم در سازمان رونق نگرفت و وعده 
ساخت 10 س�ريال ويژه الف كه معاون سيما آن را اعلام 
كرد از اس�اس وعده اي قديمي و كهنه به شمار مي رود. 
فيلم هاي تلويزيوني كه به اختصار تله فيلم ناميده مي شوند، 
بخشي از آثار نمايشي تلويزيون را تشكيل مي دهند كه براي 
پخش از شبكه هاي تلويزيوني توليد مي شوند. توليد تله فيلم ها 
در اصل پيوندي بود كه ميان سينما و تلويزيون بر قرار شد و 
محصول آن توليد گونه اي از فيلم ها بود كه در قالب س��ينما 
تعريف نمي شدند، بلكه بر اس��اس استانداردهاي تلويزيوني 
توليد شده و مناسب پخش از تلويزيون بودند. تله فيلم ها به 
دليل برخورداري از حمايت شبكه هاي تلويزيوني و بهره گيري 
از لجستيك تلويزيون هزينه توليدش��ان به مراتب كمتر از 
فيلم هاي سينمايي است. بازيگران سرشناس سينما معمولاً 
از حضور در تله فيلم ها طفره مي روند و تهيه كنندگان اين آثار 
نيز براي پايين نگهداشتن هزينه توليد، تلاش مي كنند كمتر 
سراغ سلبرتي ها بروند و به جاي آنها از بازيگران بدنه سينما 
و بازيگراني كه با حضور در مجموعه هاي تلويزيوني به عنوان 
بازيگران تلويزيون ش��ناخته مي شوند، اس��تفاده مي كنند. 
همي��ن كار در مرحله اول كمك مي كن��د بخش عظيمي از 
بازيگران كم كار س��ينما و تلويزيون مش��غول باشند و امرار 
معاش كنند؛ كاري ك��ه حداقل باعث مي ش��ود بازيگران با 
وسوسه حضور در شبكه هاي فارسي زبان ماهواره اي از ايران 

مهاجرت نكنند. 
مسعود ولدبيگي، گريمور پيشكسوت س��ينما و تلويزيون 
معتقد است: گاهي بيكاري در سينما را به سازمان سينمايي 
نسبت مي دهند، با قاطعيت اين اتهام را رد مي كنم. بيكاري 
در س��ينما به ما ارتباطي ندارد، در همه حوزه ها توليدات ما 
افزايش يافته است، اما از آن طرف توليد در تلويزيون كاهش 
يافته اس��ت. تلويزيون چندصد تله فيلم توليد مي كرد، در 

حالي كه الان كاملًا متوقف شده است. موج بيكاري از شمال 
به جنوب، از تلويزيون به سينما آمده است.« در كنار نظرات 
موافق درباره اينكه افزايش توليد تله فيلم باعث كاهش ميزان 
بيكاري در س��ينما مي ش��ود، عبدالله عليخاني تهيه كننده 
سينما نظر مخالفي دارد و مي گويد: كاهش توليدات تلويزيون 
هيچ ارتباطي به بيكاري در سينما ندارد؛ چراكه اولاً بخش 
عمده اي از اهالي سينما در طول دوران فعاليتشان هيچ گاه 
راضي به كار و حضور در تلويزيون نش��ده اند و از سوي ديگر 
صرف توليد چند تله فيلم در سال نمي تواند بحران بيكاري را 

در سينماي كشور كاهش دهد. 
 صداوسيما تله فيلم دوست ندارد؟!

گويا بعد از رفتن سرافراز همه تصميمات وي در حال لغو شدن 
است به غير از بازگشت روند توليد تله فيلم ها به دوران گذشته 
كه اغلب شبكه ها در كنار مجموعه هاي تلويزيوني شان چند 
عنوان تله فيلم نيز در دس��ت توليد داشتند. زماني در همين 
دهه 90 س��الانه حدود 200 تله فيلم در صداوس��يما توليد 
مي شد و فيلم هاي تلويزيوني بازار داغي داشتند. آن زمان تنها 
بحث اين بود كه چرا با تولي��د تله فيلم ها كيفيت آنها كاهش 
يافته است و تلويزيون بي رويه اقدام به توليد اين محصولات 
مي كند، اما اكن��ون نه خبري از آن توليدات انبوه اس��ت و نه 
اتفاقي كه نش��ان دهد تله فيلم ها قرار است با كيفيت خوبي 

توليد شوند و به آنتن شبكه هاي تلويزيوني باز گردند. 
تغييرات در س��اختار تلويزيون باعث ش��ده ك��ه بر عكس 
گذشته كه ش��بكه ها داراي گروه هاي فيلم و سريال بودند 
و هر شبكه تله فيلم و س��ريال خودش را مي ساخت، اكنون 
با تمركز روي مركز گس��ترش امور نمايش��ي سيما و مركز 
گسترش فيلمنامه نويس��ي ايجاد ش��وند كه عملكردشان 
در توليد تله فيلم در حد صفر بوده اس��ت! آم��اري كه گويا 
نشانه تمايل نداشتن صداوس��يما به بازگشت به دوران اوج 

تله فيلم ها است. 

در نشست خبري چهاردهمين جشنواره فيلم مقاومت مطرح شد 

موضع رئيس خانه كاريكاتور درباره نهاد صنفي براي هنرمندان كاريكاتوريست 

كاريكاتوريست ها نياز به انجمن صنفي دارند 
 فرزين ماندگار

 در حالي كه مسئله بيمه هنرمندان در ساير رشته هاي هنري چون 
سينما با وجود فراگيري زياد اين رش��ته هنري در رسانه ها و مردم 
هنوز با موانع و مشكلات زيادي مواجه است، بحث بيمه رشته هاي 
ديگر هنري هم موضوعي است كه در محافل رسانه اي مطرح است. 
كاريكاتور يكي از عرصه هايي اس��ت كه جناح مؤمن و انقلابي طي 
سال هاي اخير ورود موفق و چشم گيري در آن از خود نشان داده اند 
ولي جاي يك نهاد صنفي كه بتواند اين افراد را پوشش دهد، همچنان 
خالي است و تا حدودي مسائل فعالان اين عرصه بدون متولي مانده 
است.  سيدمسعود شجاعي، مدير خانه كاريكاتور ايران كه چندسالي 
است دبيري جشنواره جنجالي كاريكاتور هلوكاست را نيز بر عهده 
دارد، معتقد است مس��ائلي مانند بيمه هنرمندان كاريكاتوريست 
روي زمين مانده و هنرمندانش نياز به تش��كيل يك انجمن صنفي 
دارند.  طباطبايي كه اين روزها به عنوان دبير دوس��الانه كاريكاتور 
پيگير مقدمات برپايي اين بي ينال در زمستان است در گفت و گو با 
»مهر« درباره مباحثي كه درباره ش��رايط كاريكاتوريست ها مطرح 
است، گفت: من هميشه گفته ام كه چه در »خانه كاريكاتور« و چه به 
عنوان فرد حقيقي در خدمت همه دوستان كاريكاتوريست هستم. 
خانه كاريكاتور هم به تنهايي موجوديت پيدا نمي كند بلكه با حضور 
هنرمندان موجوديت مي يابد. ضمن اينكه بايد به اين نكته اشاره كنم 
و بگويم كه راه اندازي يك انجمن در كنار فعاليت خانه كاريكاتور باعث 
ايجاد هيچ دوگانگي نمي شود. اتفاقاً ما در خانه كاريكاتور از راه افتادن 
هر نهاد و تشكل ديگري در راستاي حمايت از هنر كاريكاتور استقبال 
مي كنيم.  وي ادامه داد: شخصاً به عنوان يك كارتونيست و نه رئيس 

خانه كاريكاتور از هر حركتي در راستاي تشكيل انجمن كاريكاتور 
حمايت مي كنم. بارها هم گفته ام كه خانه كاريكاتور امكان اين را كه 
صنف كاريكاتور باشد، ندارد، چراكه زير نظر سازمان فرهنگي و هنري 
شهرداري تهران فعاليت مي كند و اهداف خودش را دنبال مي كند اما 
خود من به عنوان يك شخص در خدمت هر تشكلي كه بخواهد شكل 
بگيرد، هستم.  اين كارتونيست با اشاره به اينكه يك بار تشكيل انجمن 
تا جايي پيش رفت اما به نتيجه نرسيد، بيان كرد: عده اي از آن دوستان 
حالا در خارج از كشور هستند و عملًا پرونده آن حركت بسته شده 
است. به ثبت رساندن يك انجمن پيگيري هاي زيادي مي خواهد كه 
بايد چند نفر همت كنند و وارد ميدان شوند و از بيرون گود نمي توان 
نشست و فقط نبود انجمن و چرايي اش را نقد كرد.  ايجاد صنف براي 
كاريكاتوريس��ت ها امروز يك ضرورت به نظر مي رسد كه بايد خود 
فعالان اين عرصه با هم افزايي يكديگ��ر در ايجاد آن همت بگمارند. 
صنفي كه زيربناي آن مي تواند با كنار هم ق��رار گرفتن هنرمندان 

انقلابي و مؤمن نويد روزهاي بهتري را در اين عرصه بدهد. 

در آستانه عيد غدير نام متفكر دلداده علي )ع( بر خياباني در تهران نقش بست 

جرج جرداق ميهمان هميشگی تهران شد

هادي عسگري
ب�ا تصوي�ب ش�وراي ش�هر ته�ران، خياب�ان ح�د فاص�ل 
اس�تاد نجات الله�ي و س�پهبد قرني كه س�فارت لبن�ان نيز 
در آن واقع اس�ت به ن�ام جرج ج�رداق متفكر ب�زرگ لبناني 
و نويس�نده كت�اب» امام عل�ي)ع( ص�داي عدالت انس�اني« 
نامگ�ذاري و روز گذش�ته تابل�وي اي�ن خياب�ان نصب ش�د. 
جرج جرداق، دانشمندى مسيحي بود كه عشق و علاقه اش به حضرت 
علي )ع( شهرت جهاني داشت و سال هاي متمادي از عمرش را صرف 
تحقيق و نگارش كت��اب درباره حضرت علي)ع( كرد. س��يدهادي 
خسروشاهي، رئيس اسبق نمايندگي سياسي ايران در قاهره درباره 
شخصيت علمي و فرهنگي جرج جرداق مي گويد: جرداق با درك 
تعاليم تحريف نشده عيسي مسيح)ع( و شنيدن صداي محمد)ص( 
در مهد نبوت و اخذ و هضم مباني و اصول امام علي)ع( در اداره جامعه 
و دوري از ظلم و ستم و اجراي عدل و قس��ط در تمامي دنيا و براي 
همه انسان ها، با تلاشي پيگير و خستگي ناپذير به تأليف فرهنگ نامه 

امام علي)ع( پرداخت و س��رانجام با اينكه همچنان و تا آخر عمر به 
عيسي مسيح باور داشت، امام علي)ع( را رهبر واقعي و معنوي خود 
مي دانست و در راه تحقق آرمان هاي والاي امام علي)ع( به ويژه در 
مسير عدل و قسط، يك عمر كوشيد. خسروشاهي مي افزايد: در واقع و 
در يك جمله، جرج جرداق، امام علي)ع( را فقط يك فرد يا يك شخص 
نمي داند، بلكه او امام علي)ع( را به مثابه يك انقلاب و يك دنيا عظمت 
و تفوق بر شخصيت هايي چون سقراط و فلاسفه يوناني مي داند كه 
در بررسي مفاهيم ادبيات آنها، با استناد به اصول منتشر شده آنها و 
امام، برتري را از آن تعاليم و رهنمودهاي امام نشان مي دهد. در نهايت 
اينكه در ايران هم مانند ديگر كشورهاي اسلامي و عربي، كمتر كسي 
است كه نام »جرج جرداق« و كتاب ارزش��مند او را نشنيده باشد.  
مدير روابط عمومي شهرداري منطقه 6 شهرداري تهران كه خيابان 
جرج جرداق در آن واقع است، درباره نامگذاري اين خيابان مي گويد: 
اين نامگذاري بنا به درخواست بنياد بين المللي نهج البلاغه به شوراي 
شهر انجام شد كه يك خيابان يا يك معبر در سطح شهر تهران، به 
پاس تلاش و خدمات مرحوم جرج جرداق به خاطر انتش��ار و بسط 
تفكر حضرت اميرالمؤمنين و تلاشي كه وي به عنوان يك نويسنده 
و پژوهشگر لبناني در مورد حضرت علي)ع( انجام داده است، ثبت 
 شود.  حجت الاسلام احد آزادي خواه، سخنگوي كميسيون فرهنگي 
مجلس شوراي اسلامي در همين خصوص تصريح مي كند: نامگذاري 
يكي از خيابان هاي تهران به نام ج��رج جرداق موجب ايجاد انگيزه 
مضاعف ساير انديش��مندان و فرهيختگان براي روي آوري به دين 
اسلام و تبليغ آن است.  لازم به ذكر است جرج جرداق در سال 93 و 

در سن 88سالگي چشم از جهان فروبست. 

يك منتقد در آستانه هفته دفاع مقدس: 
 مديران سينمايي

 فقط  به سينماي روشنفكري اهميت داده اند
 محمدتق�ي فهي�م، منتقد س�ينماي كش�ور در آس�تانه هفت�ه دفاع مق�دس گفت: 
مديران س�ينمايي طي س�ه سال گذش�ته تنها براي س�ينماي روش�نفكري اهميت 
قائل ش�دند و هيچ توجهي ب�ه دفاع مقدس نداش�تند و متأس�فانه جهت س�ينماي 
كش�ور را به س�ويي بردند كه هيچ نفعي ب�راي نظام و م�ردم در آن ديده نمي ش�ود. 
اين منتقد پيشكس��وت افزود: طي س��ال هاي اخير ما همواره ش��اهد آن بوديم كه مديران 
سينماي كشور حمايت هاي خيلي ويژه اي از فيلمسازان روشنفكر مآب داشتند به نحوي كه 
مرتباً يا در پشت صحنه فيلم هاي آنها حضور پيدا مي كردند يا از آنها دعوت به كار مي كردند 
يا برايشان جش��ن تولد مي گرفتند يا از بودجه بيت المال رقم هاي زيادي را به آنها مي دادند 
تا فيلم هاي روشنفكري بس��ازند.  وي ادامه داد: اما دريغ از اينكه حتي ثلثي از اين توجه به 
سينماي روشنفكري را به سينماي مهم و ارزش��مند دفاع مقدس داشته باشند كه اگر اين 
اتفاق محقق مي شد ما شاهد وقايع ميمون و مباركي در س��ينماي دفاع مقدس و مقاومت 
مي شديم.  فهيم سپس با بيان اينكه مديران سينماي كشور موظفند تا به جاي هزينه كردن 
براي فيلمسازاني كه عليه مضامين ارزشي مبادرت به ساخت فيلم مي كنند، بودجه اصلي 
سينما را به آثار استراتژيك و ارزشي اختصاص دهند، اظهار داشت: ما نياز داريم كه همواره 
سينماي دفاع مقدس را در كشورمان زنده نگه داريم تا نسل جوان بتواند با مضامين مرتبط 
با دفاع مقدس آشنايي پيدا كند و از سوي ديگر بتوانيم انديشه هاي خودمان را به جهانيان 
بشناسانيم.  اين منتقد سينما تصريح كرد: تا زماني كه مديران سينماي كشور بخواهند همين 
رويه عجيب شان را ادامه دهند و تنها در پي آن باشند تا با فيلمسازان روشنفكر عكس يادگاري 
بگيرند و توجه به سينماي ارزشي را براي خود كسر شأن قلمداد كنند ما نمي توانيم شاهد 

هيچ اتفاق مثبتي در اين سينما باشيم.

مرتضي نجفي قدسي*     یادداشت مهمان

    سینما


